
 

 

 
 
 

 
 
 
 
 
 

Opinia prawna 
 
 

I. Pytanie prawne. 
 
Czy jeśli wypisuję komuś fakturę, w której jest "usługi fizjoterapii" to taka osoba musi 
posiadać też kartę pacjenta? 
 
 

II. Podstawa prawa 
 
1. Ustawa z dnia 6 listopada 2008 r. o prawach pacjenta i Rzeczniku Praw Pacjenta. 
2. Ustawa z dnia 25 września 2015 r. o zawodzie fizjoterapeuty. 
3. Ustawa z dnia 15 kwietnia 2011 r. o działalności leczniczej. 
 
 

III. Opinia 
 
Odpowiedź na postawione pytanie wymaga ustalenia co było przedmiotem owej 
„usługi fizjoterapii”, w szczególności, czy było to świadczenie zdrowotne czy nie. 
 
Jak wynika z art. 23 ustawy o prawach pacjenta i rzeczniku praw pacjenta, jednym z podstawowych 
praw pacjenta, jest prawo wglądu do dokumentacji medycznej (a więc m.in. karty pacjenta). Ta 
zaś obejmuje informacje dotyczące o jego stanie zdrowia oraz udzielanych mu świadczeniach 
zdrowotnych.  
 
Definicję pojęcia „świadczenie zdrowotne” zawiera zaś art. 2 ust. 1, pkt 10 ustawy o działalności 
leczniczej. Zgodnie z nią świadczenie zdrowotne obejmuje działania służące zachowaniu, ratowaniu, 
przywracaniu lub poprawie zdrowia oraz inne działania medyczne wynikające z procesu leczenia 
lub przepisów odrębnych regulujących zasady ich wykonywania; 
 
Ustawa o zawodzie fizjoterapeuty w art. 4 precyzuje, że wykonywanie zawodu fizjoterapeuty polega 
na wykonywaniu świadczeń zdrowotnych, a w szczególności na: 
1) diagnostyce funkcjonalnej pacjenta; 
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2) kwalifikowaniu, planowaniu i prowadzeniu fizykoterapii; 
3) kwalifikowaniu, planowaniu i prowadzeniu kinezyterapii; 
4) kwalifikowaniu, planowaniu i prowadzeniu masażu; 
5) zlecaniu wyrobów medycznych 
6) dobieraniu do potrzeb pacjenta wyrobów medycznych; 
7) nauczaniu pacjentów posługiwania się wyrobami medycznymi; 
8) prowadzeniu działalności fizjoprofilaktycznej, polegającej na popularyzowaniu zachowań 
prozdrowotnych oraz kształtowaniu i podtrzymywaniu sprawności i wydolności osób w różnym 
wieku w celu zapobiegania niepełnosprawności; 
9) wydawaniu opinii i orzeczeń odnośnie do stanu funkcjonalnego osób poddawanych fizjoterapii 
oraz przebiegu procesu fizjoterapii; 
10) nauczaniu pacjentów mechanizmów kompensacyjnych i adaptacji do zmienionego potencjału 
funkcji ciała i aktywności. 
Nadto za wykonywanie zawodu fizjoterapeuty uważa się także wykonywanie innych usług, tj.: 
1) nauczanie zawodu fizjoterapeuty oraz wykonywanie pracy na rzecz doskonalenia zawodowego 
fizjoterapeutów,  
2) prowadzenie prac naukowo-badawczych w zakresie fizjoterapii; 
3) kierowanie pracą zawodową osób wykonujących zawód fizjoterapeuty; 
4) zatrudnienie na stanowiskach administracyjnych, na których wykonuje się czynności związane z 
przygotowywaniem, organizowaniem lub nadzorem nad udzielaniem świadczeń opieki zdrowotnej; 
5) wykonywanie czynności zawodowych określonych w ust. 2 niebędących świadczeniami 
zdrowotnymi w rozumieniu art. 2 ust. 1 pkt 10 ustawy z dnia 15 kwietnia 2011 r. o działalności 
leczniczej w podmiocie, który nie jest podmiotem wykonującym działalność leczniczą. 
 
Z powyższego wynika, że wśród usług, które wykonywać może fizjoterapeuta, mieszczą się zarówno 
takie, które stanowią świadczenia zdrowotne, jak i takie, które świadczeniami zdrowotnymi nie są. 
 

IV. Wnioski. 
 

Mając powyższe na względzie – w sytuacji, gdy „usługa fizjoterapii” za wykonanie, 
która wystawiona została faktura obejmowała świadczenia zdrowotne, winna mieć 
ona odzwierciedlenie w prowadzonej przez fizjoterapeutę dokumentacji medycznej, a 
więc m.in. karcie pacjenta. 
 
Na marginesie, wymaga przypomnienia, że prowadzenie dokumentacji medycznej, zgodnie a 
art. 9 pkt 4. branżowej jest jednym z podstawowych obowiązków fizjoterapeuty. 
 
 
opiniujący 
 
Joanna Składowska, adwokat 
 


